

LES TOURS QUÉBEC HISTORY



VISITE GUIDÉE
SUR **L'HISTOIRE DE L'ESCLAVAGE ET
LA PRÉSENCE DES NOIRS**
DANS LA VILLE DE QUÉBEC

QcHistoryXtours.ca

SAVIEZ-VOUS QUE ?

1629 • Olivier Lejeune, le premier esclave africain du Canada, arrive dans la ville de Québec.

1733 à 1743 • Un esclave martiniquais, Mathieu Léveill , est bourreau de la Nouvelle-France.

Fin 18^e si cle • Le parlement du Bas-Canada tente de l gif rer   propos de l'esclavage pr s de 30 ans avant son abolition dans l'empire britannique.

Cette visite unique   Qu bec vous fournira des informations virtuellement inconnues du grand public. Tr s peu de gens savent qu'il y avait des esclaves en Nouvelle-France et sous le r gime anglais.

Plusieurs gouverneurs, intendants, militaires, marchands et membres du clerg  ont ainsi poss d  des serviteurs noirs et am rindiens. Revisitez l'histoire de la ville de Qu bec   travers le prisme de l'esclavage, ses diff rents acteurs et la pr sence des personnes de descendance africaine y ayant v cu depuis les d buts du 17^e si cle.

Ce tour du Vieux Qu bec vous fera d couvrir les endroits significatifs de la pr sence noire dans la Vieille Capitale comme les habitations des ma tres et de leurs esclaves, la redoute du bourreau Mathieu L veill  et les lieux des  v nements marquants de cette histoire oubli e.

INFORMATIONS

Langues: fran ais et anglais

R servations: info@qchistoryxtours.ca

Site internet: www.QcHistoryXtours.ca

Visites individuelles ou en groupe.



LE GUIDE

Aly Ndiaye, aussi connu sous le nom de Webster, est un historien de formation ainsi qu'un artiste hip-hop natif du quartier Limoilou   Qu bec. Ayant  tudi  l'histoire   l'Universit , il a travaill  10 ans comme guide historique pour Parcs Canada. Parall lement, il fait du rap depuis 1995 et voyage maintenant   travers le monde afin de donner des concerts et des ateliers d' criture.

Passionn  par le r cit de l'histoire de l'esclavage et la pr sence des Noirs au Canada, il a mis sur pied cette visite afin de faire conna tre au grand public une partie oubli e de l'histoire de la ville de Qu bec.

Pour plus d'informations concernant le travail artistique de Webster, veuillez consulter son site internet: www.WebsterLS.com.

Webster est disponible afin de donner des conf rences sur l'histoire de l'esclavage et la pr sence des Noirs au Qu bec.

- GUIDED TOURS - QUEBEC HISTORY



GUIDED TOUR
ABOUT THE **HISTORY OF SLAVERY**
AND THE **BLACK PRESENCE**
IN QUEBEC CITY.

QcHistoryXtours.ca

DID YOU KNOW THAT?

- 1629** ... Olivier Lejeune, the first african slave in Canada, arrives in Quebec city.
- 1733 to 1743** ... Mathieu Léveill , a slave from Martinique, is New France's executioner.
- End of 18th century** ... The Lower Canada parliament attempted to legislate about slavery approximately 30 years before it was abolished in the British Empire.

This is a unique tour of Quebec city. Few people know that there were slaves in New France and under the British regime.

Several governors, intendant, soldiers, merchants and clergy members have thus owned black and native servants. Retrace Quebec city's history through the lens of the slave trade, its different actors and peoples of african descent who lived there since the beginnings of the 17th century.

This tour of Old Quebec will show you many interesting places that have played a role in the city's history of slavery such as where masters and slaves lived, Mathieu L veill 's executioner redoubt and sites where many events of this forgotten tale unfolded.

INFORMATIONS

Languages: french and english
Reservations: info@qchistoryxtours.ca
Website: www.QcHistoryXtours.ca
Individual or group tours.



THE GUIDE

Aly Ndiaye, also known as Webster, is a historian as well as a hip-hop artist who was born and raised in Quebec city's Limoilou neighborhood. He studied history in college and worked 10 years as a historic guide for Parks Canada. He started to rap in 1995 and now goes all around the world to give concerts and lectures about creative writing.

He is deeply interested about the history of slavery and the presence of black people in Canada from the 17th century onward. He put together this tour as a way to rehabilitate Quebec city's forgotten past.

For more informations about the artist, visit his website: www.WebsterLS.com

Webster also gives lectures about the history of slavery and the presence of Black people in Quebec.